
EKOLOŠKA STRAŽA

ODGOVOR AERA IZ MEDVOD NA
DELEGATSKO VPRAŠANJE

V naši tovarni se že vseskozi zavedamo ekološke problematične proizvod-
nje celuloze na naši lokaciji, kjer poteka tovrstna proizvodnja že celih 100 let.
Zaradi relativno majhne proizvodne kapacitete obrata celuloze je bila kom-
pletna zamenjava obstoječe tehnologije za ekološko bolj sprejemljivo 2aradi
ekonomskih razlogov nemogoča. Zaradi tega smo se lotevali reševanja parei-
alno glede na naše tehnološke predvsem pa finančne zmožnosti. Tako smo
ukinili uporabo pirita, rekonstruirali kuharijo, zgradili vodočistilno napravo
za kondicioniranje in izločanje netopnih snovi, zgradili novo toplarno (prehod
iz premoga na plin), povečali kapaciteto obrata pinotan itd. Učinki so vidni,
največkrat pa v javnosti že pozabljcni, vsekakor pa za cclotno problematiko
nezadostni.

V sklopu teh parcialnih ukrepov sodi tudi letošnja investicija (beljenje
z vodikovim peroksidom) vredna preko 300.000 DEM, s katero bomo zmanj-
šali uporabo ekološko problematičnega Na-hipoklorita.

V smislu dokončne rešitve problema odpadnih voda obrata celuloze pa'
pripravljamo izgradnjo novega obrata za predelavo odpadne lužnice v komer-
cialne izdelke (pinotane). Ta izgradnja predstavlja v tehnološkem smislu le
razširitev in posodobitev obstoječega obrata, ki trenutno predeluje cca 20%
odpadne lužine. Odplake belilnice, kakor tudi druge odplake obrata celuloze
pa bi kondicionirali v obstoječi čistilni napravi in spuščali v zgrajeni kolektor
ter dokončno očistili v ljubljanski centralni čistilni napravi Zalogu.
Trenutno potekajo zaključne aktivnosti pri izdelavi investicijskega elaborata
in zagotavljanja potrebnih finančnih sredstev. Po naših predvidevanjih naj bi
z gradnjo začeli pozno spomladi drugo leto in po enoletni gradnji leta 1991
začeli s poizkusno proizvodnjo. Računamo, da bomo v letu 1992 dosegli

predvideno kapaciteto in s tem dosegli pogoje za temeljito ekološko razbre-
menitev reke Sore.

Izgradnja predelovalnega obrata nas bo veljala po sedanjih ocenah preko 23
milijonov DEM, kar predstavlja ob izključno ekološkem značaju investicije
veliko finančno obremenitev. Žaradi tega je trdnost navedenih rokov v mno-
gočem odvisna od ustrezne pomoči širše družbene skupnosti, s katero v naših
finančnih konstrukcijah resno računamo.
Tovariški pozdrav!

Naj Soro krastjo oljni madeži in pene?
V četrtek, 9. 11. 1989 okoli 11. ure je iz tovarne celuloze Aero Medvode

v Soro steklo 80 litrov turbinskega olja. Te ekološke nesreče ni nihče
pričakoval, kljub temu, da se v Aeru zavedajo dotrajanosti nekaterih svojih
osnovnih sredstev. V pol ure so, po podatkih iz same tovarne, nadaljnje
iztekanje (skupno 150 litrov) ustavili, kljub gasilski pomoči pa je oljnati madež
po deroči reki odneslo naprej v Savo. Naslednji dan, ko bi Sora morala biti po
močnem dežju vsaj za odtenek manj onesnažena, so nas presenetile velike
bele pene. ki so dopoldan povsem prekrile gladino. Darko Kafuta, varnostni
inženir v omejeni tovarni, nam je zagotovil, da je odpadna lužnica v vodi
nevtralizirana, vendar glede na to, da v Aeru še ne vedo, s kolikšno učinkovi-
tostjo čistilna naprava dejansko deluje, njihovih informacij ne bi obravnavali
kot svete. Raje bomo počakali na analize Hidrotehnike in podatkov Mestne
uprave za inšpekcijske službe.

Ali lahko verjamemo, da se voda peni le zato, ker z veliko hitrosljo prihaja
iz tovarniških kanalov in ali lahko v nedogled čakamo, da bo tudi druga
čistilna naprava normalno delovala?

Medtem pa lahko ugibamo, kakšno vlogo pri onesnaženju Sore ima ostala
medvoška industrija, kdaj in kam »spravlja« Color svojo reaktivno vodo, od
kod prelestni smrad in tako naprej.

Tanja Gvozdenovič
OK ZSMS Lj. Siska

Vabilo šišenskega IS vsem medvoškim
direktorjem
ZA IZBOLJŠANJE DELOVNEGA IN BIVALNEGA OKOUA
Spoštovani tovariš direktor!

Zavedajoč se, da živimo v vsak dan slabših ekoloških pogojih, ter z željo, da
se le-ti z našo skupno akcijo izboljšajo tako, da bomo mi sami, kot tudi naši
zanamci, živeli in delali v bolj zdravem okolju, bomo organizirali posamezne
seje lzvrSnega sveta skupščine občine Ljubljana-Šiška v krajih, ki veljajo za
prekomerno onesnažene ali, kjer obstaja nenehna nevarnost onesnaževanja.

Odločili smo se, da sejo Izvršnega sveta, ki bo dne 27. 11. 1989 skličemo
v Medvodah, na katero bomo posebej povabili tudi vas. Na seji se bomo
skupaj z vami pogovorili o problematiki onesnaževanja, predvsem pa o vaših
načrtih in programih za izboljšanje stanja na področju varovanja in izboljšanja
okolja.

Zaradi lažje obravnave zgoraj navedene problematike, vas prosimo, da
nam do vključno 20. 11. 1989 posredujete v pisni obliki oris stanja na področju
varovanja okolja s strani vašega podjetja, vključno s kratkim programom
odprave vzrokov onesnaževanja.

Na tej seji bodo poleg vas sodelovale tudi posamezne inštitucije, ki tako ali
drugače spremljajo onesnaženost zraka in voda in ostalih pogojev dela in
bivanja.
Tovariški pozdrav!
Prejmejo:
- DO Donit
- Do Color
- DO Aero
- DO Petrol (prodajno skladišče)
- Evrotrans
- Tekstilna tovarna


